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Modernizarea ANAF a fost anulata. Dancila a stopat programul finanțat cu bani de

la Banca Mondiala

Autoritatile centrale vorbesc despre necesitatea modernizarii sistemului ANAF de ani de zile. La fiecare schimbare

de sef al ANAF se aduce din nou în discutie infrastructura. Dar câte sanse are sistemul, dupa ce programul comun

cu Banca Mondiala a fost anulat?

În luna mai 2019, la cinci ani de la semnarea acordului cu Banca Mondiala, Guvernul a decis, prin hotarâre

semnata de premierul Viorica Dancila, ca programul de modernizare infrastructura IT cu bani împrumutati de la

Banca Mondiala, sa fie anulat.

În expunerea de motive se arata ca:

“Agentia Nationala de Administrare Fiscala (ANAF), în calitate de Agentie de implementare, a considerat

justificata solicitarea de închidere a Proiectului de modernizare a administratiei fiscale (RAMP) datorita

urmatoarelor motive:

-înfiintarea Centrului National pentru Informatii Financiare (CNIF), care vizeaza schimbari de ordin strategic la

nivelul structurii si modului de functionare a sistemelor informatice, care intraîn contradictie cu obiectivele

RAMP;

-numeroasele modificari ale legislatiei fiscale care pot conduce la nevoia de reconfigurare substantiala a unui

sistem informatic de tip COTS, respectiv la costuri suplimentare;

-necorelarea cu nevoile reale ale ANAF, nevoile si prioritatile pe termen scurt sunt diferite de ceea ce poate oferi

într-o perspectiva medie sistemul informatic de tip COTS”.

Ca urmare, la cererea ANAF, Ministerul de Finante a solicitat BIRD anularea sumei de 51.902.124 euro si

închiderea proiectului (cu exceptia unor contracte aflate în derulare si auditul împrumutului) la data de 31 martie

2019.

Proiectul de Modernizare a Administratiei Fiscale (Revenue Administration Modernization Project - RAMP),

încheiat în anul 2013, în valoare de 70 de milioane euro, urma sa fie finalizat anul trecut. Timp de doi ani, în 2015

si 2016 nu s-a întâmplat însa nimic.

Reprezentantii Bancii Mondiale au sesizat în repetate rânduri ca nu s-au facut progrese la nivelul sistemului IT si

ca sumele au fost cheltuite doar pentru analize.

În realitate, situatia de la ANAF este mult mai grava. Sistemul învechit si aparatura depasita au fost probleme

sesizate înca din 2017, de seful ANAF de la acea vreme, Bogdan Stan. Cât despre proiectul comun cu Banca

Mondiala, acesta era doar pe hârtie.

“De când am preluat aceasta functie, la începutul acestui an, am constatat ca modernizarea informatica a ANAF

era doar pe hârtie si, practic, din 2015 pâna acum nu s-a mai întâmplat nimic concret”, spunea Bogdan Stan, în

anul 2017, presedinte ANAF.

Drept urmare, autoritatile au decis sa prelungeasca termenele pâna în 1 ianuarie 2021.
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Principala problema sesizata era tocmai infrastructura de servere si unitati de stocare a Centrelor de date ale

ANAF, multe prea vechi sa faca procesului aflat în derulare. În urma cu doi ani, seful ANAF vorbea despre un

grad de încarcare de 99%, ceea ce facea imposibila orice fel de modernizare.

“Contractele de întretinere cu un contract de asigurare a functionarii infrastructurii sistemului informatic al ANAF.

Avem nevoie de înlocuirea platformelor hardware cu unele noi. Trebuie sa transferam bazele de date, sistemele de

fisiere, în tehnologii similar”, oferea ca solutie Bogdan Stan.

Conducerea ANAF informase doi premieri în legatura cu situatia existenta (Sorin Grindeanu si apoi Mihai

Tudose), dar fara rezultat.

Bogdan Stan este cel care s-a opus, în anul 2017, si înfiintarii Centrului National de Informatii Financiare,

transmitând inclusiv o adresa premierului Mihai Tudose prin care preciza ca procesul de modernizare va fi si mai

mult îngreunat.

Public, Stan a facut referire la implicarea STS: "Parerea mea este ca aceasta baza de date ar trebui gestionata de

ANAF si nu de Ministerul de Finante. (...) Implicarea STS în aceasta problema s-ar putea sa creeze un disconfort

din punct de vedere al depunerii declaratiilor de catre contribuabili".

În anul 2018, ministrul Finantelor Ionut Misa declara ca ANAF “a cheltuit doar 23,5% din banii alocati în

programul de modernizare desfasurat din 2012 în cooperare cu Banca Mondiala, suma respectiva, de 60 milioane

lei, fiind cheltuita doar pentru analize si consultanta, niciun leu nefiind înca alocat pentru sistemul IT”.

Drept urmare, sistemul a ramas neschimbat, iar singura parte buna este aceea ca România nu a trebuit sa returneze

forurilor europene si mai multi bani: “Mentionam ca nu majoreaza obligatiile financiare ale României fata de

BIRD si nici nu determina noi conditionalitati economice fata de cele convenite initial între parti”, se arata în

hotarârea guvernului de anul acesta.
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